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وهای تحول خواه را  نیر
به کار بگیرید

رئیس جمهوری در اجلاس نخبگان، حلقه های میانی 
و دستیاران مردمی سازی:
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کدام متخصص؟
فصل  شاید  متخصصان  و  نخبگان  از  استفاده 
مشترک بسیاری از یادداشت های نگارنده برای عبور 

از وضعیت نابسمان در همه شئون بوده است.
 اما واقعیت آن است که برای تجلی عملی این 
مفهوم بهتر است دوباره به تعاریف واقعی از نخبه 
و متخصص رجوع کنیم. باید سوال کرد که استفاده 
از متخصصان، به کارگیری عالمانی است که در حوزه 
نظری و عملی دارای سبقه مشخصی هستند و در 
خصوص حوزه تخصصی خود صاحب نظر هستند 
از دریچه همفکر بودن  تنها  متخصصان،  یا صرفاً 

تعریف می شوند؟
گذشته  سال های  طی  که  است  آن  واقعیت 
متعدد  هشدارهای  و  پژوهش ها  به  نکردن  توجه 
متخصصان، باعث شد تا کشور با تنش آبی روبرو 
شود و امروز دریاچه ارومیه در حال خشک شدن 

کامل است.
 وضعیت البته برای سایر رودهای کشور نیز بهتر 
نیست. کما این که مطالعات علمی از دهه ها قبل 
موید این نکته بود که بحران نزدیک است. این مثال 
در خصوص اقتصاد و جامعه نیز به اشکال گوناگون 
بروز کرد. اما روز گذشته رئیس جمهوری نیز گفت 
که این دولت در عمل سعی کرده مردم میدان دار 
به  اما  باشد.  نظارتی  بیشتر  و نقش دولت  باشند 
معنای واقعی طی این مدت اقتصاد به سمت بیشتر 
خصوصی شدن حرکت کرده است؟ حداقل انتظار 
این بود که در مقابل گفتمانی که معتقد است باید 
استارت آپ های ایرانی به دولت واگذار شود صدایی 
از درون دولت در مقابل این گفته ها موضع گیری 

کند.

ژوبین صفاری سرمقاله

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا با موضع گیری تندی 
علیه ولادیمیر پوتین، رئیس فدراسیون روسیه گفت: ما باید 
درک کنیم که جنگ اوکراین جنگی است که مدرن ترین 
الکترونیکی،  ارتباط  و  شناسایی  )سیستم های  تکنیک ها 
هواپیماهای بدون سرنشین( را با کلاسیک ترین صحنه های 
جنگ نظیر حفر خندق ترکیب کرده است؛ می توان مدعی 
شد که جنگ جهانی اول، جنگ جهانی دوم و جنگ آینده 

را همزمان می بینیم.
به گزارش ایسنا،  جوزپ بورل، مسئول سیاسی خارجی 
اتحادیه اروپا در گفت وگو با روزنامه اسپانیایی »ال پائیس« 
مدعی شد: پوتین مردم و ارتش خود را برای بقای شخصی 
و سیاسی خود قربانی می کند. روسیه در تهاجم خود به 
اوکراین شکست خورده اما در راه نابودی سیستماتیک این 
کشور است. به همین دلیل است که مذاکره برای صلح 
گیرد،  قرار  مذاکره  مورد  باید  آنچه  و  است  دشوار  بسیار 
سیستم جدیدی از امنیت جمعی است که این جنگ آن را 

در هم شکسته است.
بورل در پاسخ به این سوال که اروپا بیش از حد دنباله رو 
آمریکا شده، گفت: ما باید درک کنیم که این یک جنگ 
با شدت بالا است که مدرن ترین تکنیک ها )سیستم های 
شناسایی و ارتباط الکترونیکی، هواپیماهای بدون سرنشین( 
خندق  کندن  مثل  جنگ  صحنه های  کلاسیک ترین  با  را 
ترکیب می کند. ما جنگ جهانی اول، جنگ جهانی دوم و 

جنگ آینده را همزمان می بینیم.
بورل گفته است: واگنر یکی از نگران کننده ترین عناصر 

به  واگنرها  ورود  از  بلاروس  همسایگان  است،  جنگ 
این یک ترس موجه است. حضور  کشورشان می ترسند. 
آنها می تواند جبهه دومی را به سمت شمال، از بلاروس، 
ایجاد کند. فکر نمی کنم حمله به یک کشور ناتو در برنامه 
آنها باشد، اما آخرین گلوله هایی که به بنادری که غلات از 
آن صادر می شود اصابت کرد، تنها چند متر از مرز رومانی 

فاصله داشت.
رئیس سیاست خارجی اتحادیه اروپا درخصوص روابط 
چین و روسیه مدعی شد: چین هرگز به صراحت اعلام 
نخواهد کرد که حمایت خود از روسیه را کاهش می دهد 
یا شکست آشکار آن را تسهیل می کند. پکن به هیچ وجه با 
وضعیت فعلی راحت نیست. چین صدای خود را به کسانی 
که می خواهند جنگ را پایان دهند اضافه می کند، اما مشکل 
فقط زمان پایان جنگ نیست، بلکه نحوه پایان آن است. ما 
کسی نیستیم که به اوکراینی ها شرایط صلح را دیکته کنیم. 
ما هر کاری می توانیم برای پیشبرد مذاکرات صلح انجام 

می دهیم.
بورل افزود: جنگ در مرزهای ما در جریان است و ما 
را تحت تأثیر قرار می دهد؛ روسیه ی پوتین تهدیدی برای 
امنیت ماست. مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا در 
ادامه مصاحبه خود، درباره کودتا در نیجر گفت: من معتقد 
نیستم آنچه این روزها در نیجر اتفاق می افتد نتیجه توطئه 
روسیه باشد. ما قرار نیست همه چیز را به گردن روس ها 
بیندازیم، هرچند واضح است که آنها از این موقعیت سوء 
استفاده می کنند. آنچه در نیجر اتفاق افتاد یک کودتای 

نظامی خودگردان است. 
او در پاسخ به این سوال که احساسات ضد فرانسوی و 
ضد غربی در منطقه در حال افزایش است، آیا اروپا باید 
از خود انتقاد کند؟ گفت: نیجر یکی از معدود نمونه های 
انتقال دموکراتیک در منطقه بود. ما اروپایی ها باید سیاست 
آفریقایی خود را مورد بازنگری دقیقی قرار دهیم و خود را 

بیشتر به توسعه آن متعهد کنیم.
بورل، روسیه را »کوتوله اقتصادی« خواند و گفت: چین، 
روسیه نیست، چین یک بازیگر واقعی ژئوپلیتیک است، 

روسیه مانند پمپ بنزینی است که صاحبش بمب اتم دارد. 
چین آنقدر مهم است که نمی توان آن را نادیده گرفت یا 
منزوی کرد. ما واگرایی های مهمی داریم، اما چین مانند 
روسیه چالشی برای امنیت ما نیست. ما باید اشکال یک 
گفتگوی مطالبه گرانه را پیدا کنیم که به ما امکان می دهد 
در حل مشکلات مشترک مانند تغییرات آب و هوا یا بدهی 

کشورهای فقیر همکاری کنیم.
او در ادامه گفت: ما هیچ علاقه ای به دوقطبی شدن نظام 
به جهانی دوقطبی  منجر  که  نداریم شرایطی  بین المللی 
می شود و باعث پیدایش دو سیستم فناورانه رقیب می شود 
که همه را مجبور به انتخاب بین یکی یا دیگری می کند. 
واضح است که ما به آمریکا نزدیکتر هستیم، اما این بدان 
معنا نیست که ما منافع خود را نداریم. اروپا باید از وابستگی 
بیش از حد اجتناب کند؛ به هیدروکربن های روسیه، امنیت 
و  معدنی  مواد  و  بازار،  بزرگ  تقاضای  متحده،  ایالات 
فناوری های حیاتی برای تحول دیجیتال. بیایید درس بگیریم 
و از وابستگی هایی که خطرات جدی ایجاد می کنند اجتناب 

کنیم.
مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا درباره شرایط کنونی 
نظم جهانی گفت: تمام جهان برای انتخابات بعدی اروپا 
قرار  اکثریتی  نوع  که چه  و تصور می کند  آماده می شود 
است شکل بگیرد. من معتقدم که اروپا باید همچنان به 
ارزش های خود اعتماد کند و باید به ادغام ادامه دهد. من 
نگران تمایلات تفرقه افکنانه و واکنش های ملی گرایانه ای 

هستم که در حال ظهور است.

مسئول سیاست خارجی اتحادیه اروپا: 

وسیه مانند پمپ بنزینی است که صاحبش بمب اتم دارد ر

احیای برجام را با برنده انتخابات آمریکا دنبال کنیم

اخبار

آخرین وضعیت پیگیری برخورد با آمران و عاملان حادثه 
تروریستی شاهچراغ

وزیر اطلاعات از »پیگیری موضوع پرونده حادثه تروریستی شاهچراغ در 
کشوری که این کار را انجام داده است« خبر داد.

به گزارش ایسنا، حجت الاسلام والمسلمین سیداسماعیل خطیب در حاشیه 
اجلاسیه ملی مردمی سازی دولت در جمع خبرنگاران درباره آخرین وضعیت 
پرونده حادثه تروریستی شاهچراغ، اظهار کرد: آخرین اخبار همانی است که 
در اطلاعیه وزارت اطلاعات آمده است. آخرین نفرشان  درایران دستگیر شده 
و ان شاءالله به کشوری می رویم که این کار را انجام داده و  هماهنگی صورت 

گرفته تا با تبادل سرویسی )اطلاعاتی ( موضوع را پیگیری کنیم.
وی در پاسخ به این پرسش که کدام کشور است، گفت: به موقع اعلام 

می شود.
وی همچنین در پاسخ به این که کشور  در منطقه است، گفت: بله.

وزارت اطلاعات روز جمعه در اطلاعیه ای اعلام کرد: کلیدی ترین عنصر 
پشتیبانی عملیات تروریستی اخیر و مرتبط مستقیم با سرکردگان داعش 

دستگیر شد.

پژوهشکده اسکودا آغاز به کار کرد
نخستین نشست هم اندیشی پژوهشکده اتحادیه سراسری کانون های وکلای 
دادگستری ایران با حضور رئیس و نواب رئیس اسکودا و جمعی از اساتید 

حقوق دانشگاه برگزار شد.
به گزارش روابط عمومی اتحادیه سراسری کانون های وکلای دادگستری 
ایران )اسکودا(، جعفر کوشا، رئیس اسکودا در این نشست ضمن قدردانی از 
اساتید دانشگاه برای حضور در این جلسه گفت: این جلسه را باید به نوعی 
افتتاحیه پژوهشکده اسکودا بدانیم. در این جلسه سعی داریم تا از نقطه نظر 
تمامی اساتید دانشگاه در مورد بحث تحقیق و تفحص مجلس از نهاد وکالت 

بهره ببریم.
وی با اشاره به تحقیق و تفحص مجلس از نهاد وکالت گفت: در مورد اصول 
۷۶ و ۸۴ قانون اساسی نکاتی وجود دارد؛ به گونه ای که گفته می شود مجلس 
شورای اسلامی حق تحقیق و تفحص دارد و از سوی دیگر هم دائماً به بحث 
تفکیک قوا اشاره می شود. نهاد وکالت هم در این تفکیک قوا اصولاً باید نظارت 
قوه قضاییه را بپذیرد و در استنباط اصل ۷۶ قانون اساسی باید این موضوع 

مدنظر قرار بگیرد.
عضو هیأت علمی دانشکده حقوق دانشگاه شهید بهشتی تصریح کرد: بحث 
ما این است که کار نظارت بر کانون های وکلا به عهده قوه قضاییه است که 
باید آن را نظارت رفتاری بدانیم اما بحث نظارت مجلس یک نظارت تقنینی 
است و نباید دایره آن هر روز گسترش پیدا کند. از سوی دیگر باید متوجه 
بود که در مبنای اصل ۸۴ قانون اساسی، نمایندگی مجلس قائم به فرد نیست 
بلکه قائم به ذات است و نمی توانند به صورت شخصی نظرات انفرادی خود 
را در این راستا به جامعه وکالت تحمیل کنند. حال، سوال ما این است که 
آیا مجلس در بحث تحقیق و تفحص از نهاد وکالت، دغدغه عدالت و حقوق 
مردم را دارد یا اینکه مسائل دیگری مدنظر آنها است؛ چراکه دغدغه های 
دیگری هم در کشور وجود دارد که باید بدان رسیدگی شود اما نمایندگان 

مجلس نسبت به آنها بی تفاوت هستند.
رئیس اسکودا افزود: اگر ما تفکیک قوا داشته باشیم کانون وکلا به خاطر 
جنس کارش باید نظارت قوه قضاییه را بپذیرد. اصل ۱۵۶ قانون اساسی از یک 
طرف و ماده ۶ لایحه قانونی استقلال کانون وکلای دادگستری از سوی دیگر 
بر بحث اختیارات و وظایف تاکید دارد و در حقیقت این نوع نظارت را باید به 
قوه قضاییه بدهیم. لذا اگر می خواهیم اصل ۷۶ را اجرایی کنیم باید بگوییم که 
حق نظارت به معنی تحقیق و تفحص است که اساساً پای کمیسیون اصل ۹۰ 
به میان می آید که نظارت مجلس بر سایر قوا را مطرح می کند. فرایند آیین نامه 
داخلی مجلس در آن سالی که نوشته شد این بود که ما بر دستگاه های اجرایی 
نظارت کنیم که مقام مسئول آن هم باید به مجلس بیاید و از خود دفاع کند. 
حال سوال این است که آیا به ما اجازه می دهند که در مجلس حاضر شویم و 
از خود دفاع کنیم؟ پاسخ مشخص است؛ به هیچ وجه این اجازه را نمی دهند.

تحلیلگر مسائل سیاست خارجی گفت: باید موضوعاتی را که نامربوط هستند 
از وجهه امنیتی پیدا کردن حفاظت کنیم. ضمن آنکه باید حتماً احیای برجام 
را با برنده انتخابات آمریکا دنبال کنیم و با اجرایی کردن طولانی ولو جسته و 
گریخته  ی برجام، به عادی سازی خود در محیط اقتصاد، تجارت و سرمایه گذاری 
بین  المللی بپردازیم. ما نمی  توانیم احیاناً نیات خصمانه یا دوستانه طرف  های 
مقابل مان را تغییر دهیم. اما می توانیم از اشتباه های خود در فرصت سوزی  ها 

جلوگیری و خودداری کنیم.
ساسان کریمی تحلیلگر مسائل بین الملل در گفت وگو با ایلنا، درخصوص 
نوع توافق ایران و آمریکا بر سر تبادل زندانیان و آزادسازی پول های بلوکه شده 
ایران چیست، گفت: به نظر این حرکت بدی نیست. گویی در دولت جدید 
می توان گفت - درصورت انجام موفقیت آمیز این کار - نخستین کاری است که 
وزارت خارجه توانسته تا حدی در آن عمل کند. در مورد موضوع اصلاح رابطه با 
عربستان سعودی ابتکار عمل به دست دبیرخانه شورای عالی امنیت ملی بود، 
گرچه دیپلمات  های برجسته وزارت خارجه در تیم مذاکره کننده حضور داشتند. 
در موضوع مذاکرات احیای برجام هم توفیقی حاصل نشد. مذاکرات با آژانس 
بین  المللی انرژی اتمی و دبیرکل هم که تا حدی در حال پیشرفت است، توسط 

وزارت خارجه پیش نمی  رود.
وی افزود: البته واقع ماجرا این است که این اتفاقات در قالبی میان ایده 
freeze to freeze و کمتر در برابر کمتر قرار دارد. با باور من مذاکرات هر 
چقدر جامع تر باشد، بیشتر برای ما نافع است ولی متاسفانه این امر فعلاً به هر 
علت ممکن نشده است و حتی ما به احیای برجام یا هر چیزی که شبیه به رفع 
تحریم  ها باشد، نرسیدیم. به نظرم دولت ایالات متحده در حال حاضر آمادگی 
مذاکرات محتوایی برای احیای برجام ندارد و البته این ما بودیم که در دوره ای به 
نحوی فرصت  هایی را که برای رفع تحریم  ها و قرار گرفتن مجدد در قالب برجام 
وجود داشتند، از دست دادیم. خیلی دقیق اطلاع ندارم ولی اگر وجهی به هر 

علت از ذخایر ما در کره جنوبی کم شده باشد اتفاق خوبی نیست، چراکه ما با 
محدودیت منابع مالی شدید مواجهیم و از این باب فشار زیادی بر گرده مردم 

است و هیچ ارفاق یا اهمالی در این خصوص روا نیست.
کریمی در پاسخ به این سوال که به نظر شما این مسیر تا چه اندازه می تواند بر 
مذاکرات هسته ای و احیای برجام تاثیرگذار باشد زیرا ایران و آمریکا تاکید دارند 
که این توافق ارتباطی به سایر مسائل نخواهد داشت، گفت: به نظر من هم 
در آن راستا نیست. همانطور که عرض شد اصلاً دولت بایدن چنین موقعیت، 
ضرورت و راهبردی را در حال حاضر ندارد. گویی که ممکن است گفت وگوهایی 
به سیاقی که جسته و گریخته به گوش می رسند به واسطه انجام شود اما اساساً 
به طور محتوایی به نظرم احیای برجام در دستور کار نیست. البته این باعث 
تاسف است؛ چراکه بدون رفع تحریم  ها موقعیت ما در جامعه بین  المللی به 
خصوص در محورهای اقتصادی، تجاری و مالی تصحیح و حتی کمی هم عادی 

نمی  شود.
وی در پاسخ به این سوال که ایران برای ادامه روند موجود که برخی آن را به 
نوعی در ادامه مسیر تفاهم نانوشته قلمداد می کنند چه گام های دیگری باید 
بردارد، گفت: بی  اعتمادی بین ایران و ایالات متحده امری تاریخی است و به این 
سادگی  ها برطرف نمی  شود. به نظرم نفس این نوع مذاکره کردن که اولاً غیرعلنی 
است و ثانیاً آنچه قرار و مدار گذاشته شده غیررسانه ای است و مخصوصاً ما 
به عنوان مردم ایران نمی  دانیم چه امتیازاتی داده و گرفته شده است، نشان 
از بی اعتمادی به طرف مقابل و نداشتن همراهی فعال افکار عمومی در هر دو 
طرف مذاکره دارد. ما باید به دنبال پشت سر گذاشتن دوره کنونی و رفع تحریم-
 ها از طریق احیای کامل اجرای برجام باشیم ولو آنکه این اتفاق پس از انتخابات 
آمریکا میسر باشد. اختلافات با آژانس باید حل شود که مساله هسته  ای مورد 
بهانه جدیدی واقع نشود و نهایتاً ارتقای سطح کارگزاری مذاکرات احیای برجام 

هم می  تواند کمک کننده باشد.

کریمی در پاسخ به این سوال که ایران به منظور قرار نگرفتن مجدد در دام 
امنیتی سازی باید چه اقدامی انجام دهد، گفت: اول باید به این موضوع آگاه 
بود و میان امنیت و امنیتی سازی تفاوت گذاشت. به خصوص باید دانست که 
این اسرائیل است که بیشترین تلاش و مهارت را در امنیتی سازی دارد. به طور 
تاریخی سیاست مداران اسرائیلی همیشه به این روش متمسک بوده اند. باید 
مراقبت کنیم که در دامی که اسرائیل برای ما می گذارد، نیفتیم و بهانه ای دست 
آنان ندهیم. به نظرم می آید که سیاستمداران ما کمتر به این موضوع اذعان 

می کنند ولی با تذکر عالمان این رشته کم کم دارند موضوع را درک می کنند.
که  کنیم  تلاش  باید  ما  کرد:  تصریح  بین الملل  مسائل  کارشناس  این 
موضوعات مان را از پیدا کردن جنبه های نالازم امنیتی حفاظت کنیم. یعنی 
اجازه ندهیم همه چیز به عمد و به صورت تصنعی وجهه امنیتی پیدا کند. از 
جمله موضوع هسته  ای و غیره. گویی که گاهی کسانی فکر می کنند چنین حلوا 
حلواهایی دهان را شیرین می  کند و از ادبیات امنیتی سازی استقبال می کنند که 

در این صورت ناخواسته در زمین طراحی شده طرف  های مقابل بازی کرده ایم.
کریمی در پاسخ به این سوال که به نظر شما گام های پیش رو بعد از توافق 
بر سر آزادسازی پول های بلوکه شده ایران چه خواهد بود، گفت: عرض کردم 
که باید موضوعاتی را که نامربوط هستند از وجهه امنیتی پیدا کردن حفاظت 
کنیم. ضمن آنکه باید حتماً احیای برجام را با برنده انتخابات آمریکا دنبال کنیم 
و با اجرایی کردن طولانی ولو جسته و گریخته  ی برجام، به عادی سازی خود 
در محیط اقتصاد، تجارت و سرمایه گذاری بین  المللی بپردازیم. طول مدت این 
عادی بودن موجب عادت و ورود سرمایه می  شود و این تنها و بهترین تضمین 
برای عادی سازی محیط برای خود و در نتیجه بازسازی این دو دهه تحریم  و 
استثناشده  گی است که متاسفانه به ما تحمیل شده است. ما نمی  توانیم احیاناً 
نیات خصمانه یا دوستانه طرف  های مقابل مان را تغییر دهیم. اما می توانیم از 

اشتباه های خود در فرصت سوزی  ها جلوگیری و خودداری کنیم.

زلزلهزلزله  بیخِ گوشبیخِ گوش  پایتختپایتخت
دماوند لرزید؛ تهران در خطر است؟دماوند لرزید؛ تهران در خطر است؟
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مدیرعامل اتحادیه سراسری تولیدکنندگان دام سبک: سرانه مصرف 
ایرانیان کاهش یافت

  مدیرعامل اتحادیه سراسری تولیدکنندگان دام سبک گفت: دام زنده ی ایران به عمان، کویت و عراق از مرز 
خشکی و دریا قاچاق می شود.

قیمت دام زنده گوسفندی به کیلویی ۱۸۷هزار تومان رسیده است. همین گوسفند زمانی که به شقه تبدیل 
می شود قیمت آن در میدان میوه و تره بار بهمن تهران به ۳۵۰ تا ۴۰۰ و در سایر بازارهای کشور به بیشتر از 

۴۰۰هزار تومان می رسد.
 در همین حال اما افشین صدر دادرس در گفت وگو با خبرآنلاین، درباره ی دلایل بالا بودن قیمت گوشت در 
بازار گفت: متاسفانه آمار دقیقی از میزان قاچاق دام زنده ی ایرانی وجود ندارد اما شنیده ها حاکی از آن است 

که روزانه حتی تا پنج هزار راس دام زنده از ایران قاچاق می شود.
وی با تاکید بر اینکه این آمار نه قابل تایید است نه قابل رد و باید بررسی درباره ی میزان قاچاق صورت گیرد، 
ادامه داد: قاچاقچیان به قیمت روز و به صورت نقدی دام زنده را خریداری می کنند و به صورت غیرقانونی 

خارج می کنند و طبیعی است ادامه ی این روند تهدیدی جدی برای بازار گوشت خواهد بود.
او در پاسخ به این سئوال که گرانی قیمت چه تاثیری بر میزان مصرف گوشت و شرایط این صنعت به جا 
گذاشته است، گفت: این وضعیت قابل پیش بینی بود و ما بارها نسبت به عواقب سیاست های اتخاذ شده 
هشدار دادیم اما متاسفانه روندی طی شد که سرانجامش جز گرانی چیزی دیگر نبود. او با اشاره به رکود 
در این صنعت همزمان با کاهش مصرف گوشت در کشورگفت:  اگر به آمار تولید دام سبک مراجعه کنید، 
می بینید حجم تولید در کنار تعداد بره های متولد شده در سال ۱۴۰2 کاهش یافته است. همزمان با این 

شرایط آمارها نشان می دهد کشتار دام در سال 99 و ۱۴۰۰ و ۱۴۰۱ با روال غیر منطقی افزیش یافته است.

ظهور ناسیونالیسم جدید 
عربی

 نیمکتی برای
دانش آموزان افغان

 افزایش امنیت
با مرزهای اقتصادی

چرا بن سلمان و بن زاید در حال 
مهندسی هویتی و اجتماعی هستند؟

مهلت اتباع قانونی و غیر قانونی برای 
ثبت نام در مدارس تا ۱۰ شهریورماه

برخی کشور ها تنها با یک دریا 
اقتصادشان را متحول کرده اند
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